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V roce 1969 založil Jack Dangermond se svou ženou Laurou
v kalifornském městě Redlands firmu Environmental Systems
Research Institute, Inc. (ESRI). Stačilo jim k tomu pouhých
1.000,- USD.  Bylo to v roce, co na Harvardské univerzitě získal
titul M.S. v oboru krajinářské architektury. Ještě před tím získal
titul B.S. v oboru ekologie na Kalifornské univerzitě v Pomoně
(1967) a M.S. v oboru urbanizačního plánování na Institutu tech-
nologie Minnesotské univerzity (1968). Od založení firmy praco-
val na mnoha významných projektech z oblasti vývoje a aplikací
technologie GIS, nyní se věnuje vedle řízení firmy ESRI převáž-
ně autorské činnosti v oblastech využití GIS, fotogrammetrie,
územního plánování, ekologie, kartografie a příbuzných oborech. 

Za svou činnost dostal řadu ocenění, je držitelem čestného dokto-
rátu Ferriské státní univerzity (1993), Redlandské univerzity
(1999), Městské univerzity v Londýně (2002) a MaTarské univer-
zity (2003), jeho přínos v oboru GIS ocenily organizace jako
Mezinárodní společnost pro fotogrammetrii a dálkový průzkum
Země, Asociace geografů USA, EDUCAUSE, Americká geogra-
fická společnost, A/E/C Systems International, Geologická 
služba USA a další.

Jack Dangermond není aktivní jen v rámci ESRI, ale je členem
odborných komisí a výborů mnoha organizací (NASA, Národní
akademie věd, Národní centrum pro geografické informace a ana-
lýzy (NCGIA), Komise Asociace sociálních věd (COSSA),
National Science Foundation ad.) a redakční rady časopisů 
GIS World a GeoInfo Systems.

S panem Jackem Dangermondem jsme si předtím, než po devíti
letech znovu navštíví Prahu, povídali nejen o novinkách, trendech
a vizích GIS, ale i o tom, jak na něj zapůsobilo české prostředí 
během minulých návštěv v naší zemi.

Jacku, většina uživatelů GIS Vás zná nejen jako majitele 
firmy ESRI, ale také jako průkopníka a velkého zastánce GIS.

Velké množství uživatelů zná Vaše jméno a Vaši společnost,
ale nemělo možnost se s Vámi osobně setkat nebo naslouchat
Vašemu projevu. Pro naše uživatele nastává ohromná příleži-
tost se s Vámi setkat v průběhu české uživatelské konference.
Po 9 letech se chystáte navštívit Českou republiku. Mohl 
byste vzpomenout na svou první návštěvu tehdejšího Česko-
slovenska v roce 1991? Jaký názor jste si udělal na zemi, 
ve které by se v té době nenašel jediný uživatel GIS ESRI?

Obyvatelé České republiky na mě vždy působili svým průmys-
lem, efektivitou, technickým know how a smyslem pro humor.
Když jsem prvně před 13 lety navštívil vaši zemi, vnímal jsem
ohromnou vlnu optimismu, možná způsobenou tehdejší změ-
nou režimu. Přesto věřím, že čeští lidé si, jak se zdá, trvale udr-
žují optimismus, který jim pomáhá vyrovnávat se s problémy
a umožňuje jim využívat příležitostí dobře se prezentovat. Jsem
si jist, že nedávné začlenění České republiky do Evropské unie
napomůže zesílení národních a mezinárodních vazeb a umožní
zemi pokračovat ve svých úspěších v oblasti vyspělých techno-
logií, samozřejmě včetně rozvoje geografických informačních
systémů.

V roce 1991, po Vaší návštěvě, zakoupilo Ministerstvo životní-
ho prostředí ČR první licence produktu PC ARC/INFO, po-
zději se přidaly odbory životního prostředí všech okresních
úřadů v tehdejším Československu. Od té doby podstatně
vzrostl počet uživatelů ESRI, jen v České republice na tisí-
ce. Jak nahlížíte na trh GIS v České republice, která 
se postupně z komunistické země stala členským státem EU?

Zdá se, že vláda České republiky a její úřady jasně pochopily sí-
lu GIS a rychle tuto technologii implementovaly ve strategických
oblastech. S rostoucím využitím prostorových analýz si lidé, 
na nichž leží zodpovědnost za důležitá rozhodnutí, stále více uvě-
domují mnoho výhod GIS, což vede k dalšímu růstu používání 
této technologie a vývoje aplikací.

Jack Dangermond 

35 let v čele ESRI 
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Dlouhodobým uživatelem GIS je Armáda České republiky, stejně
jako Český statistický úřad a Ministerstvo životního prostředí
České republiky. Na lokální úrovni implementovala vydařené
systémy např. města Praha a Ostrava. Ale jsou to i společnosti
v privátní sféře, např. Západočeská energetika. GIS je nyní 
v České republice používán mimo jiné pro správu komunikací
a vodních toků. A tento výčet by mohl pokračovat dál a dál…

Kde vidíte důležitost GIS pro rozvinutou společnost 21. století?  

Vidím technologii GIS jako zdroj mnoha nezbytných staveb-
ních bloků pro tvorbu globálního kontrolního a zpětnovazební-
ho systému životního prostředí. Aplikace v oboru životního
prostředí bude však jen jednou z mnoha vědeckých a vzděláva-
cích aplikací GIS. Geografický informační systém, rozšířený
po celém světě, by nám pomohl pochopit procesy na naší pla-
netě a možná i lépe zacházet se Zemí jako živoucím systémem.
Podporoval by obrovské množství praktických aplikací podob-
ných těm, které jsou nyní vyvíjeny individuálně specialisty
GIS.

Je to ohromná vize, samozřejmě, ale když vezmete v úvahu po-
kračující trendy ve výkonu počítačů, internetu a technologie GIS,
jsem si jist, že je možné, aby hlavní části této infrastruktury 
spatřily světlo světa v příštích pěti až deseti letech. 

Trendy počítačové a telekomunikační technologie nezpomalují
a desetiletá předpověT předpokládá stonásobný nárůst počíta-
čového výkonu, tisícinásobný vzrůst úložné kapacity a dokon-
ce ještě větší nárůst kapacity a rychlosti sítí. Navíc výhody
v oblastech interoperability webových služeb a architektury,
která je orientovaná na poskytování služeb (SOA – service-
oriented architecture, pozn. překl.) směřují k propojování 
a integraci veškeré výpočetní techniky. Tato nová infrastruktu-
ra je v podstatě sítí distribuovaných serverů se zdroji, které jsou
volně spřažené a schopné propojení na vyžádání.

Velké IT společnosti jako IBM, Microsoft, Sun Microsystems,
SAP a Hewlett-Packard se strategicky nasměrovaly na tvorbu
obecných spolupracujících technologií, které umožňují vytvářet
nejrůznější serverové aplikace. Podobně začíná být v odborné
společnosti akceptován koncept kybernetické infrastruktury
a GRID (GRID computing), které iniciativně podporuje Národní
nadace pro vědu USA (National Science Foundantion) a další 
organizace.

V současné době se objevují servery GIS (jako ArcGIS Server),
které využívají architekturu orientovanou na poskytování služeb
a zpřístupňují geografické funkce bez ohledu na softwarové
a hardwarové vybavení klienta. V nedaleké budoucnosti bude
možné pomocí těchto serverů plně spravovat veškerá data 
a aplikace GIS.

K pokroku přispívá výraznou měrou i úsilí mnoha organizací
(ISO, W3C, OGC a dalších) při tvorbě standardů, které přinášejí
stále lepší možnosti spolupráce těchto služeb.

Technologie GIS portálů pomáhají organizovat individuální úsilí
v oblasti GIS v mnoha zemích světa.  Jednotlivé portály, které re-
gistrují služby GIS, se budou zvětšovat a směřovat ke vzájemné
propojenosti a sdílení metadatových informací.

Podobně jako vyhledávací stroje budou GIS portály stále více
umožňovat tvorbu a správu toho, o čem se někteří lidé zmiňují ja-
ko o „znalostech“ (tj. sadách vztahů mezi a nad nejrůznějšími
službami). Jednotlivé služby mohou být seskupovány a odborně
přijímány u konkrétních komunit podobných zájmů, projektů,
aplikačních oblastí atd.  

Tyto sady znalostí, nazývané také ontologie, se stanou součástí
metadatových katalogů a budou sdíleny na webu. V budoucnu bu-
dou GIS profesionálové vytvářet a sdílet znalosti na vyšší úrovni,
což jim umožní lépe ovlivňovat vzájemnou práci a zvyšovat 
hodnotu globální sítě GIS.

Podívejme se nyní na vývoj společnosti ESRI, která právě sla-
ví 35. výročí svého založení. Můžete našim čtenářům krátce
popsat mezníky v jejím vývoji?

Začínali jsme před 35 lety jako společnost, která se primárně 
věnovala projektové práci vyžadující počítačovou tvorbu map
s použitím rané verze toho, co bychom mohli nazvat geografickým
informačním systémem. Tyto projekty zahrnovaly studie životního
prostředí, územní plánování a studie umístění obchodních objektů.
V průběhu příštích 10 let jsme se rozrostli na cca 100 lidí.

Na konci 70. let začaly mít organizace zájem koupit software, 
který jsme používali při výkonu projektové práce. V té době se
softwarové produkty hodně lišily od těch dnešních. Softwarové
inženýrství nebylo na dnešní úrovni, takže jsme měli ohromné
štěstí, když jsme přijali člověka jménem Scott Morehouse, který
se stal – a stále je – naším hlavním softwarovým inženýrem. Jeho
vizí bylo vzít softwarové nástroje, které jsme sami používali,
a vytvořit produkty, jež by mohly organizace použít pro tvorbu
a aktualizaci svých vlastních dat. Takže jsme začali přepracovávat
náš software tak, aby byl produktem, ne součástí služby jako do-
sud – a lidé ho začali kupovat. V průběhu osmdesátých let běhal
náš software na minipočítačích, později jsme přidali podporu 
pracovních stanic s operačním systémem UNIX. V devadesátých
letech jsme se přesunuli na prostředí typu klient/server, desktopy
a také na web.

V podstatě jsme se přeorientovali z individuálního poskytování
služeb podle potřeb jednotlivých zákazníků k myšlence, 
že bychom mohli naše metody a nápady pro geografické analýzy
a vizualizaci začlenit do softwarových produktů, které bychom
mohli dodávat ve velkém.  

Změnil jste nějak po těchto 35 letech svůj pohled na GIS?

V průběhu uplynulých 35 let jsem si stále více uvědomoval stra-
tegický význam role GIS ve správě a monitorování naší planety.
Digitální abstrakce geografie poskytovaná GIS dovoluje lidem
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nahlížet do vzájemného ovlivňování a dynamiky mezi přírodními
prvky a prvky vytvořenými člověkem na Zemi a získané poznat-
ky zaznamenávat a dále sdílet.

Moderní technologie GIS nám umožňuje abstrahovat geografii
pomocí pěti základních elementů: map a glóbů, geodat, modelů
pracovních postupů, datových modelů a metadat. Společně těch-
to pět základních elementů prezentuje to, čemu říkáme „geogra-
fické znalosti“ a tvoří stavební prvky pro inteligentní geografické
informační systémy, které jsou digitální verzí geografie. Tyto
systémy shrnují naše znalosti a poskytují základ, který nám napo-
máhá sloužit světu s lepší efektivitou, zodpovědností, vědecky
podloženými plány a rozhodnutími a na základě společné 
komunikace.

Zatímco v minulosti formovaly a řídily evoluci naší Země a jejích
obyvatel přírodní síly, dnes stále více ovlivňuje nejrůznější aspek-
ty planety lidský druh. Další intenzivní změnou je růst populace
a vzrůstající tendence lidstva konzumovat přírodní zdroje. GIS
má schopnosti pomoci nám lépe porozumět procesům vedoucím
k těmto změnám a získané informace zahrnout do rozhodovacích
procesů. Může tedy přispět k realizaci rozsáhlejších, lépe pro-
myšlených aktivit vedoucích ke změnám k lepšímu a prosazovat
uvážlivý růst.

Geoinformační věda a technologie GIS má zásadní význam pro
řešení složitých problémů a ovlivňování hlavních sil, které budou
formovat toto století. Patří mezi ně pokračující růst populace, po-
třeba trvale udržitelného globálního ekonomického rozvoje, 
vyčerpání přírodních zdrojů, rychlé tempo vědeckých objevů
a ještě rychlejší evoluce technologie.

Opus?me nyní historii a mluvme o budoucnosti. Jaký je Váš
názor na budoucnost GIS? 

Webové služby se rychle stávají standardní platformou pro
mnoho oblastí využití počítačů. Jsou postaveny na architektuře
orientované na poskytování služeb, která má mnoho výhod
– nižší náklady, rychlou implementaci a možnosti integrace.

Tyto výhody rychle využívá i GIS – vznikají nová serverová
prostředí, která jej umožní ještě více rozšířit. Mnoho organiza-
cí podepsalo smlouvy s ESRI o využití této architektury 
a podpůrné technologie. V příští generaci technologie ESRI hod-
láme implementovat metadatové katalogové služby jako podstatnou
část naší platformy. Bude to znamenat, že geografické informační
systémy našich uživatelů budou auto-dokumentační, snadno spravo-
vané a přirozeně integrované s internetem. Tato technologie bude
napomáhat lepší spolupráci v rámci komunit GIS. Členové těchto
komunit budou schopni propojit své katalogové služby takovým
způsobem, že budou moci znát a používat navzájem zdrojové 
datové sady, a to k různým účelům. Celé řešení bude samozřejmě
otevřené a interoperabilní.

A na závěr: jaké jsou novinky ve vývoji technologie GIS ESRI?

Nové softwarové produkty ESRI přinášejí větší interoperabilitu
(důslednější podporu standardů, lepší spolupráci s formáty CAD
a rozšířené možnosti konverzí dat). Nové nadstavby ArcGIS, 
např. ArcGlobe, nejsou jen „pastvou pro oči“, ale i mocnými ná-
stroji pro pokročilé modelování a analýzy povrchu, tvorbu 
časových map a transformaci dat.

Nová verze ArcGIS 9 přinesla zlepšení ve zpracování prostoro-
vých dat a jejich vizualizaci, v kartografických možnostech, 
anotacích a zobrazování rastrů. Komponentní a na služby oriento-
vaná architektura, která je v souladu s distribuovanou podnikovou
sítí, umožňuje mnoha způsoby poskytovat funkce GIS.

Mezi nové nástroje pro systém ArcIMS patří nadstavba Data
Delivery pro poskytování dat, pomocí níž je možné data vyříznout
-zabalit-poslat, a GIS Portal Toolkit, který nabízí nástroje pro
tvorbu vlastního metadatového serveru. 

Zpřístupněné komponenty a servery přispívají k obecnému rozší-
ření a distribuci GIS. ArcGIS Server je novým vývojářským pro-
duktem pro tvorbu specializovaných aplikací a služeb GIS, aM již
aplikací pro webové prohlížeče či samostatných (ArcGIS
Desktop a ArcGIS Engine).

D ě k u j e m e  z a  r o z h o v o r .


